

## Le mot de la présidente

Ce cinquième numéro de *Histoire Potton History* vous présente, sous la plume d'André Lamer, une rencontre avec Rita Boucher-Marcoux, âgée de 92 ans, doyenne des familles Marcoux de Potton. Revivez avec elle l'époque du Highwater Inn, de ses randonnées à cheval et du garage Marcoux.

Nous avons aussi le plaisir de vous présenter une courte biographie d'Edgar Charles Barnett, premier historien de Potton. Grâce à ses recherches et ses écrits, nous pouvons retracer la vie des pionniers de Potton. Mes recherches dans les archives de la Société historique du comté de Brome m'ont permis de retrouver ses écrits. Nous en publierons certains dans nos prochains numéros.

La chronique sur les énigmes de Potton vous fait découvrir des pyramides mystérieuses au fond du lac Memphrémagog. Lillian Smith Sherrer nous raconte le temps des sucres à la vieille époque, et Jean-Louis Bertrand vous présente le totem de Vale Perkins. La démocratie à Potton vous invite à revivre les grands enjeux politiques des années 1804. Lire l'histoire vous présente le dernier livre de Louise Abbott, *Memphrémagog – An Illustrated History – Une histoire illustrée*. Sous la plume de Gérard Leduc, nous rendons hommage à Peter Downman qui nous a quittés en 2014. Membre de notre organisation depuis sa fondation en 1990, il a œuvré au conseil d'administration de 1995 à 2003. Sa connaissance des archives de la Société historique du comté de Brome nous a permis de publier nos premiers dépliants sur l'histoire de Potton. Un grand merci, Peter.

**Sandra Jewett, présidente**  
**Association du patrimoine de Potton**

## A Word from our President

This 5<sup>th</sup> edition of *Histoire Potton History* proudly presents the reminiscence of Rita Boucher-Marcoux, matriarch of the Marcoux family in Mansonville, as distilled and written by André Lamer. Rita kindly shared with him her recollections of life at the Highwater Inn, owned by her father; her carefree travels on horseback to visit friends throughout the Township; her time in Maine as a newly-wed and her subsequent return to Mansonville. At 92, Rita has a lifetime of memories, and we thank her for sharing some of those with us.

We are also pleased to share a short biography of Edgar Charles Barnett, Potton's first historian. Thanks to his research and prolific writing, we have a good picture of pioneer life in Potton. Much of his work is archived with the Brome County Historical Society (BCHS) in Knowlton, a selection of which will appear from time to time in future editions of HPH.

We continue with our chronicles of the enigmas of Potton and, in this issue, we discuss the mysterious pyramids at the bottom of Lake Memphremagog. Lillian Smith Sherrer, from Dunkin, tells us about sugaring in the "good old days" and Jean-Louis Bertrand presents us with the totem installed on the Perkins Landing wharf. Democracy in Potton invites us to live the political manœuvring around 1804. Our section on reading history presents *Memphrémagog – An Illustrated History – Une histoire illustrée*, Volume I, written by Louise Abbott, a friend and member of our Association. Gérard Leduc renders a fitting tribute to the late Peter Downman, a life member of the Association and a Director from 1995 to 2003. Peter's familiarity with the BCHS archives allowed us to publish our first folders on the history of Potton, for which we were very grateful.

**Sandra Jewett, President**  
**Potton Heritage Association**